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ÉVKÖZI 5. VASÁRNAP                             B év       1 – 4 oldal 
 
Olv.: Jób 7,1-4.6-7. – 1Kor 9,16-19.22-23 – Mk 1,29-39 
Péter házában 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Szeretettel köszöntöm a Testvéreket ezen a szép reggelen. Ez a fehér hó minden csúnyaságot 
eltakar. Bennünket arra figyelmeztet, hogy erőteljesebben figyeljünk a jóra. Jobban figyeljünk 
Istenre, mint a rossz sugallatokra, - ezáltal életünknek jobb értelmet adhatunk! 
Minden okunk megvan az örömre azért is, mert az égben már régen örvendeznek. Az 
egyházatyák szerint egy ember öröktől fogva születik az Isten terveiben. Az égiek azért 
örvendeznek, mert egy kicsi gyerek - aki Isten terveiben öröktől fogva létezett, - megérkezett 
erre a földre. Örvendezzen ezért a föld is, - hiszen sajnos olyan világban élünk, ahol az 
emberek mintha nem örülnének annak, hogy élet születik. Sok minden oka van ennek, 
mindenekelőtt az ember önzése. Az ember gondolkodása, aki eltelik önmagával, a saját maga 
élete fölötti örömmel, de sokkal inkább a gondokkal. Örvendezzünk ezzel a kedves fiatal 
házaspárral, akik a negyedik kicsi gyermeküket hozták ide a mi közösségünkbe, hogy itt a 
nagy közösségnek, a keresztények közösségének is tagja legyen.  
Tartsunk lelkiismeretvizsgálatot, bánjuk meg bűneinket, hogy tiszta szívvel örvendezhessünk 
ezzel a fiatal házaspárral, mert a tiszta örömhöz tiszta szív is kell.   
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Már az elmúlt vasárnap is azon a titkon gondolkodtunk, mit is jelent Jézus hatalma, aki éppen 
úgy tanított, mint az írástudók, de valamiben mégis különbözött tőlük. A Szentírás így írja ezt: 
„Úgy tanított, mint Akinek hatalma van.” Amikor Jézus megjelenik ebben a világban, akkor 
egy másfajta hatalmat jelenít meg, az Isten hatalmát, amely hatalom erősebb a gonosznál. Ez a 
döntő! A gonosz – nevének jelentése is ez – igyekszik megszüntetni az egységet, zavart 
támasztani, meghasonlást támasztani, embereket, csoportokat egymással szembeállítani, ez 
által egy olyan helyzetet teremteni, amelyben az emberek elbizonytalanodnak, 
következésképpen orruknál fogva vezethetők. 
  
Az ókori gondolkodásban a betegséget összefüggésbe hozták a rosszal  
Jézus azért jött, hogy segítsen az embernek és ehhez van hatalma. A mai evangélium arról 
szól, hogy Jézus miképpen találkozik azzal az emberrel, - velünk - aki beteg. Az ókori 
gondolkodás mindenfajta bajt, elsősorban a testi betegséget és a különböző bajokat 
összefüggésbe hozza a rosszal. Hallottuk Jób könyvében is, hogy az embernek mi mindennel 
kell szembenéznie ezen a földön. Az a régi gondolkodás úgy tartotta, hogy ennek az oka 
valami rossz. A rossz mindig ellenkezik az Isten akaratával, tehát valami olyanról van szó, 
ami nem az Isten akaratát jeleníti meg ebben a világban. Ezért az embernek bűnhődnie kell.  
 
Jézus teljesen megváltoztatja ezt a gondolkodást 
Jézus óta egészen átírjuk ezt a fajta gondolkodást. Jézus sose foglalkozott azzal, hogy ki miért 
jutott oda, ahova éppen jutott, hogy ő mennyire az oka annak, mennyire oka annak egy csomó 
körülmény. Jézus mindig a konkrét emberrel találkozott, akinek testi-lelki, vagy akármilyen 
bajai lehettek.  
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Jézus ezeket az embereket 
mindenekelőtt megajándékozta a közelségével. 

Ez az, ami gyógyít! Ezt ne felejtsük el! 
Az embernek, az egyik embernek 

elsősorban a másik ember közelségére van szüksége. 
 
Lehetnek még szép szavak is az ajkán egy embernek, buzdító, bátorító szavak. Lehet az 
embernek tehetsége ahhoz, hogy konkréten is mozdítson egy ember helyzetén, sorsán, 
gyógyítsa, javítsa azt. 

Jézus világra jöttével, Emberré válásával 
alapvetően ezt az igazságot fejezi ki, 

hogy az embernek a másik ember közelségére van szüksége! 
 
Általában a betegségről 
A betegséggel kapcsolatosan mindannyian egyetértünk azzal, hogy a legkiszolgáltatottabb 
ember a beteg ember. Amikor a betegségről gondolkodunk, akkor nagyon jól tudjuk azt, hogy 
egy embernek nem a lelke vagy a teste beteg, az ember beteg. Testestől-lelkestől beteg egy 
ember, ha beteg. Sőt a legújabb kutatások szerint majdnem minden testi jelenségnek, a 
betegség jeleinek valamilyenfajta lelki oka van, lelki gyökere van. Ezt a tudomány mondja. 
Ma annyit beszélnek arról, hogy a modern ember beteg. A régi ember is beteg volt. Az ember 
mindig beteg, mert az ember testben élő lény, következésképpen kiszolgáltatottak vagyunk a 
génjeinknek, az öröklött génjeinknek. Erről sokkal többet kellene gondolkodni, hogy nem 
mindegy, hogy milyen géneket adunk tovább. Mekkora felelősség ez is. Sok minden másra is 
lehet gondolni, az adottságainkra, a körülményekre, amik mindig az ember gyenge pontját 
érintik. Mindegyikünkben vannak gyenge pontok, amik eltalálhatók. Vannak gyenge pontok, 
amik egyszerűen leterítenek bennünket. 
 
A betegség életrend probléma 
A modern tudomány a betegséggel kapcsolatosan azt is mondja, hogy a betegség életrend 
probléma. Erre különösen is oda kell figyelni, hogy életrend problémáról van szó. Az 
életrendünk változik meg, amikor betegek vagyunk. A Biblia felől ennek egészen sajátos az 
értékelése. A mai evangéliumi történetben figyeljünk az eseményekre. Jézus megjelenik a 
kafarnaumi zsinagógában és találkozik a betegekkel. Jézus Péter házába megy, ott találkozik 
beteg anyósával és megajándékozza a közelségével. A Biblia szerint, ha a betegség 
életrendbeli probléma, akkor ez azt jeleni, hogy valami zavar van az egész életrendünkben. A 
Szentírás az életrendváltozást azzal magyarázza, hogy az Isten nincs helyén az életünkben. 
 

Isten úgy teremtett minket, embereket, 
hogy vele kapcsolatban vagyunk. 

Ez azt jelenti, hogy Istennek helye van a mi életünkben. 
 

Az ember állandó problémája az, hogy kibírja-e az Isten közelségét?  
Annak az Istennek a közelségét, aki igényes, aki értékeket állít elénk,  
aki arra bíztat és bátorít bennünket, 
hogy ezek szerint az értékek szerint rendezzük be az életünket.  
Nem könnyű! Az embernek mindig kísértése van,  
hogy inkább a föltett lécek alatt megy tovább. 
Erő kell ahhoz, hogy át tudjuk ugorni a nekünk fölállított mércét. 
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A modern ember életében nem ad helyet az Istennek 
A modern ember problémája, hogy eltávolodott az Istentől, vagyis az életében nem ad helyet 
az Istennek. Nem lehet ezt a kérdést azzal elintézni, hogy ó, hát a régi emberek babonásak 
voltak, ha probléma volt, húzták a harangot. Ha természeti katasztrófa volt, akkor gyújtották a 
szentelt gyertyát. Mi már nem húzunk harangot, nem gyújtunk szentelt gyertyát. Van 
villámhárító, van elektromosság és sok minden más. És? Nevetséges ennek a modern 
embernek a magatartása. Az igazi életrend problémánknak az oka az, hogy távol vagyunk az 
Istentől. Nincs hely Isten számára az életünkben és csodálkozunk azon, hogy zavarban 
vagyunk. A legfontosabb láncszem hiányzik. Közben talán megfeledkezünk arról, hogy az 
embernek szíve is van. A szívének vannak vágyai és ez a szív éhezik. 
  
Szükségünk van az Isten közelségére 
Jézus, aki ma megjelenik ebben az evangéliumi történetben, azt az igazságot jelenti nekünk, 
hogy értünk lesz Emberré, azért, hogy közel jöjjön hozzánk, hogy rádöbbentsen bennünket 
arra, hogy ennek a jószándékú Istennek a közelségére szükségünk van. Ennek a jóakaratú 
Istennek a közelségére szükségünk van. Ez rendkívül fontos ahhoz, hogy valamiképpen újra 
helyreálljon az életünk rendje.  
 

Fogadjuk el az Isten közelségét, 
 és rendeződik az életünk. 

Helyre áll a lelkünk és akkor a testünk is egészséges lesz. 
Az ember gyógyul a lelke révén, a lelki igényeinek a kielégítése révén. 

 
A betegek szolgálatáról 
A mai evangélium erről szól, ezt az üzenete hozza nekünk. Beteg az ember. A betegség oka 
az, hogy valami rendetlenség, valami más hatalom kúszott be az életünkbe. A történet szerint 
az ördög hatalma jött be az életünkbe. Nem tudunk mit kezdeni vele. Fölborít mindent, mert 
olyan vágyakat ébreszt bennünk, amiket nem biztos, hogy ki szabad elégíteni. Olyan terveket 
tervezünk vele kapcsolatunkban, amik biztos, hogy életellenesek. Egyszer csak azt vesszük 
észre, hogy elhordozhatatlanok a terveink és kibírhatatlannak tűnik az élet. Ez a betegség. Az 
egy más dolog, hogy van kórház is és oda a különböző betegségével jut az ember. Mit jelent 
az, hogy ezeket a kiszolgáltatott betegeket hogyan fogadják a gyógyító intézményekben. 
Olyan emberek veszik e körül a betegágyukat, hogy a közelségükkel megajándékozzák őket. 
Ezt nem lehet egyszerűen azzal kihúzni az életünkből, hogy mekkora gondok vannak. 
Mennyire nem fizetik meg a szolgálatot. Sajnos nem. Viszont arra is érdemes gondolni, - 
miközben teljes egészében igaz ez a kijelentés, - hogy a szolgálat valójában nem is 
megfizethető. Az ember nem rabszolga. Persze, hogy meg kell élni az embernek. 
 
Jézus a szeretetszolgálatot mutatta meg nekünk 
Igazából a szeretetszolgálat az, amit Jézus megmutatott nekünk. Mit jelent az a szolgálat, 
amikor az ember annak az embernek az életében megjelenik, aki bajban van, aki beteg, aki 
szenved. Ott csak szeretetszolgálatról lehet szó. Az egy másik kérdés, hogy az embernek élnie 
is kell. Az embernek a megfelelő díjazásra is szüksége van.  
 

Valójában, ha egymást gyógyítani akarjuk,  
akkor csak szeretetszolgálatról lehet szó.  
A szeretetszolgálatokban az Isten van jelen.  
Nem pénzért tesszük, hanem Isten iránti szeretetből.  
Ez az, amit az embernek végig kell gondolnia az életében. 
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Ez azt eredményezi,  
hogy az életrendünk kiegyenesedik 

és egymás számára ajándékká leszünk. 
Ez az ajándék jelenti a másiknak az életet. 

 
Ezen a mai vasárnapon gondoljunk ezekre a kérdésekre. Modern világban élünk. Sajnos ehhez 
hozzátartozik az, hogy sokaknak nincs Istenük. Meggyőződésem, hogy az ember 
legkülönbözőbb problémái más megvilágításba kerülnének, ha az embernek lenne Istene, 
akihez igazodni tud. Sorsunk irányítói közül azok lehetnek a mi jólétünknek, egészségünknek, 
normális életünknek formálói és alakítói, akiknek van Istenük. Különben illúziók fogságába 
esünk.  
 
Az nem illúzió, hogy itt van egy kicsi gyerek, akit szeretnénk Isten közelségébe emelni. Jó 
édesanyja, édesapja azért hozták ide, mert azt szeretnék, hogy az ő élete Istenhez tartozzon. 
Mi most a keresztség révén ezt a szándékukat megerősítjük. Együtt örülünk velük azért, hogy 
ez a kicsi gyerek megszületett és legalább ekkora öröm a számunkra, hogy ennek a kicsi 
gyereknek helyet keresnek ők a hívők közösségében. Mi örömmel adunk neki helyet a 
közösségünkben és külön-külön mindegyikünk szívében. 
 

Keresztelő 
 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek! 
Büszkék lehetünk a képességeinkre, a tudásunkra, az elért eredményeinkre, de azért egyet ne 
felejtsünk el: ezek nem istenpótlékok. Éljünk ezekkel a lehetőségekkel, de ne felejtsük el, 
hogy Isten az életünk szerzője, az életünk oltalmazója, az életünk célja. Ismerjük fel újra ezt 
az igazságot! 
 

Mi Atyánk… 
 
 
 
 


